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Neil Gaiman és un escriptor 
anglès conegut mundialment 
pels seus llibres, però sobretot 
per les seves històries en for-
mat de còmic, com ara Sand-
man i Coraline. Estem parlant 
d’un escriptor que ha venut 
més de quaranta milions de lli-
bres a tot el món. El 2011, sor-
prenia amb unes declaracions 
poc menys que polèmiques: 
“La pirateria em beneficia en 
les vendes dels meus llibres.” 

Gaiman explicava que des-
prés d’haver estudiat el mercat 
amb el seu agent, havien des-
cobert que des dels llocs des 
d’on més s’ho descarregaven 
il·legalment estava rebent un 
substancial increment de ven-
des. És a dir, la pirateria estava 
ajudant la gent a descobrir els 
seus llibres.

Va decidir llavors fer una 
prova i va penjar American 
Gods, una de les seves novel·les 
de major èxit, de forma gratu-
ïta durant un mes. El mes se-
güent, les vendes dels seus lli-
bres en llibreries independents 
van augmentar un 300%. Així 
que va arribar a la conclusió 
que un llibre descarregat per 
la pirateria no representava 
una venda perduda, sinó que 
s’acostava més a un préstec, 
una forma de difusió i publici-
tat. Podrem estar-hi d’acord o 
no, la veritat és que en un punt 
la pirateria d’avui no difereix 
gaire del que fèiem els que ja 
tenim una edat, allà pels anys 
80, quan els diners es feien 
servir per comprar cintes TDK 
per gravar els discos que més 
ens agradaven de la cinta origi-
nal que tenia un amic o un veí. 
La polèmica està donada pel 

factor de la massificació, em 
diran, i segurament tenen raó. 

Per mi, la influència més 
gran de la tecnologia en 
aquests temps és la demo-
cratització dels continguts: 
qualsevol pot gravar un disc o 
autopublicar-se un llibre amb 
un mínim d’eines a l’abast de 
tothom. 

Cadascú tindrà la seva opi-
nió i no és la meva intenció fer 
una apologia de la pirateria, ni 
molt menys, però crec que hi ha 
una cosa que mereix ser ressal-
tada: encara ens interessa, ens 
agrada i gaudim quan sentim el 
paper a les mans, més enllà de 
qualsevol circumstància. 

I aquest fet s’ha pogut cons-
tatar, com cada any, en aquest 
espectacle que és Sant Jordi. 
Només calia posar les imatges 
de la rambla de Catalunya per 
la televisió o arribar-se fins 
a la plaça del Poble per veure 
que no tot està perdut i que ni 
els pitjors auguris faran des-
aparèixer el llibre en paper. La 
nostra gana està intacta i, fluc-
tuacions al marge, les vendes es 
mantenen estables en un mer-
cat com l’editorial, que no para 
de créixer. I aquest fet no hi 
entén de formats. És cert que 
el mercat digital no s’ha acabat 
de consolidar de la manera que 
molts analistes havien predit, 
però, fins i tot així, estem co-
mençant a prendre consciència 
que és millor pagar uns quants 
euros per un llibre o una cançó 
en format digital que descarre-
gar-los il·legalment. Aquesta és 
l’única manera que els artistes 
puguin seguir produint obres 
i nosaltres delectant-nos amb 
els seus mons. 

Dimarts passat, 18 d’abril, érem 
a Tolosa per assistir al míting 
del candidat socialista a les elec-
cions presidencials franceses, 
Benoît Hamon.

Anar a Tolosa per compartir 
amb els amics i companys de 
l’esquerra de l’Arieja, de l’Alta 
Garona i de l’Aude els mítings de 
les campanyes electorals és per a 
nosaltres una tradició i una obli-
gació.

Érem a l’Stadium de Toulou-
se el maig del 1981 abans de la 
victòria de François Mitterrand 
i érem a la plaça del Capitole de 
Tolosa la primavera del 2012 en 
l’acte de final de campanya de 
François Hollande. I dimarts la 
delegació d’SDP hi érem sense 
haver fet cap càlcul de rendibili-
tat política. Les enquestes d’opi-
nió situaven el candidat socia-
lista prou avall en les intencions 
de vot per poder albirar que no 
aconseguiria passar a la segona 
volta electoral.

Hi érem perquè som fidels 
als nostres valors i als nostres 
amics i perquè no canviem de 
valors ni de relacions polítiques 
internacionals segons com bufa 
el vent.

A Tolosa vaig abraçar l’amic 
Kader Arif, diputat de l’Alta Ga-
rona, i vam saludar la presidenta 
de la nova gran regió Occitània, 
que aplega el Llenguadoc-Ro-
selló i Migdia-Pirineus. Carole 
Delga afirma que els combats 
que s’acosten no estan perduts. 
Per això ens deia que cal que mi-
rem lluny i cap endavant.

El discurs de Benoît Hamon 
ens va agradar i, per què no 
dir-ho, ens va emocionar. Les 

referències insistents a un text 
que rellegeixo sovint i que vaig 
esmentar en el meu discurs d’in-
vestidura com a cap de Govern 
el 2009 –el Discours à la jeuneuse, 
de Jean Jaurès– ens van recor-
dar que els valors socialdemò-
crates són iguals a una banda i a 
l’altra dels Pirineus.

Del 2013 fins avui hem par-
ticipat sovint en trobades inter-
nacionals dels socialdemòcrates 
europeus a Saint-Gaudens, a 
Luchon i a Tolosa compartint ex-

periències i iniciatives en el pro-
jecte comú de fer dels Pirineus 
un eix de desenvolupament.

Hem debatut iniciatives per 
reforçar el transport i les comu-
nicacions interpirinenques amb 
la ferma convicció que la gent 
de muntanya, d’una banda i al-
tra dels Pirineus, han de poder 
trobar un nou desenvolupament 
econòmic mantenint les seves 
arrels.

Les eleccions presidencials 
franceses han deixat clar que ens 
trobem en un moment especial 
en el qual, com deia Benoît Ha-

mon, “els electors estan desori-
entats, però ho estan perquè els 
dirigents polítics desorienten”. 

Som davant una urgència so-
cial, democràtica i ecològica. A 
França –a Andorra també– ve-
iem un país amb molts electors 
desorientats en relació amb 
l’oferta política però, al mateix 
temps, hi ha una energia, una 
fortalesa ciutadana que demana 
una societat més solidària, un 
futur desitjable.

A totes les democràcies oc-
cidentals la distància entre les 
demandes dels electors i els 
marges de maniobra dels gover-
nants fan que es posi en qüestió 
les elits assentades en els llocs 
de responsabilitat política.

L’economista Julia Cagé ens 
deia que no ens hem de dei-
xar enganyar, sinó que hem de 
fer confiança a la nostra intel-
ligència.

El resultat de la primera vol-
ta ha deixat una alternativa en-
tre la dreta extrema de Marine 
Le Pen i el centre socioliberal 
d’Emmanuel Macron. Com l’any 
2002, els socialdemòcrates que 
no són a la segona volta dema-
nen el vot pel candidat que pot 
aturar el camí dels Le Pen cap a 
la presidència de la República.

Tanmateix els progressistes, 
a França i a Andorra, hem de te-
nir ben present el que ens va dir 
Benoît Hamon a Tolosa: igual 
que Sísif, no podem abaixar els 
braços ni defallir. La nostra fei-
na és seguir, continuar empe-
nyent, cap a dalt del cim, el roc 
dels valors democràtics i socials. 
Per fer possible un futur desitja-
ble per a les noves generacions.

Per un futur desitjable
La feina és empènyer, sense defallir, els valors democràtics i socials

A França hem vist 
electors desorientats 
però també molta 
fortalesa ciutadana

Érem amb Hamon 
dimarts perquè no 
canviem de valors 
segons el vent 

La gana intacta
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